
  امريكا، ژاپن و كش�ورهاي اروپايي با 
اينكه واكسن فايزر تزريق كرده اند، اما 
همچنان با آمار بالاي فوتي مواجهند. 
آيا مشكل در واكسن فايزر بوده يا اين 

آمار و ارقام دلايل ديگري دارد؟
اين موضوع هم در ايران و هم در بسياري كشورها 
بس��يار مورد بحث قرار گرفته اس��ت. اينكه ما در 
كشورمان از 700 فوتي در روز به صفر رسيديم، اما 
چرا در امريكا اروپا  و ژاپن اين آمار پايين نمي آيد. 
اين مسئله چند دليل دارد؛ اول اينكه در كشورهايي 
همچون امريكا به دليل مسائل اقتصادي به طور 
كلي پروتكل ها را كنار گذاشته اند و شما مي بينيد 
در اس��تاديوم هاي ورزش��ي و اجتماعات اثري از 
اجراي شيوه نامه ها نيست. انگار اينها اقتصاد را به 
سلامت ترجيح داده اند و با اين زمستان سردي كه 
در پيش دارند صدمات اقتصادي آنقدر وحشتناك 
بوده كه مردم هم خشمگين مي شوند، چراكه سه 
سال است شيوه نامه ها وجو دارد و خسته شده اند. از 
سوي ديگر يك سري مباحثي هم در فضاي مجازي 
به صورت فراوان از س��وي گروه هاي ضد واكسن 
منتشر شده و مردم چندان رغبتي براي تزريق اين 

واكسن ها ندارند. 
  چقدر اين شايعات درست است؟

من به عنوان كس��ي كه روي اين واكس��ن ها كار 
كرده ام، معتقدم امريكايي ها اشتباه بزرگي كردند 
mRNA براي ساخت واكس��ن كاربرد ندارد. اين 
شيوه براي درمان سرطان ها ابداع شده بود و براي 
اين درمان سابقه هم دارد، اما اولين بار است در دنيا 
كه از اين تكنولوژي mRNA براي ساخت واكسن 
استفاده مي شود. دليلش هم اين است كه امريكا 
مي خواهد هميشه پيشقراول باش��د و خودش را 
در علوم زيستي پيش��قراول دنيا مي داند. اين در 
حالي است كه شما مي بينيد كش��ورهايي كه از 
اين واكسن استفاده كرده اند، مشكل دارند. به طور 
نمونه رژيم صهيونيستي چهار دوز واكسن را زدند 
و به دوز پنجم هم رسيدند، اما مي بينيد كه عوارض 

اين واكسن ها زياد و ايمني آن پايين است. طول 
دوره ايمني با خود ايمني متفاوت است و با فواصل 
كوتاه بايد بوسترهاي اين واكس��ن دوباره تزريق 
شود. از س��وي ديگر خود دانشمندان امريكايي و 
اروپايي معتقدند كه واكسن هاي امريكايي فايزر 
و مدرنا پاسخگوي جهش هاي جديد كرونا نيست. 
به همين خاطر هم فايزر سريع دست به كار ساخت 
واكسن هاي به روز شد، البته هنوز هم نسخه جديد 
ارائه نداده اند. بنابراين عوامل مختلف اجتماعي، 
سياسي، فرهنگي و همچنين بحث نوع واكسن و 
عدم رعايت شيوه نامه ها در مجموع باعث شد با آمار 
بالاي ابتلا و مرگ ه��اي كرونايي در امريكا مواجه 
باشيم، اما واكسن هاي ما كه دو دسته هستند، يكي 
واكسن هاي ويروس كشته مثل فخرا، بركت و بركت 
پلاس و واكس��ن هاي نوتركيب مثل اسپايكوژن 
بسيار خوب جواب داده اند و با وجود اينكه در حال 
حاضر در كميته ايمني اين بحث وجود دارد كه آيا 
واكس��ن هاي ايراني به جهش هاي جديد ويروس 
كرونا اثرگذار هست يا خير؟ من با بررسي هايي كه 
داشته ام معتقدم واكسن هاي ما همچنان مي تواند 
اثرگذار باش��د و فكر مي كنم ما بسيار خردمندانه 
عمل كرديم، البته يكي از گروه هاي دانش بنيان ما 
هم واكسن ام ار  اي را ساخته است. ما ايراني ها 100 
سال است واكسن مي سازيم و جزو هفت، هشت 

كشور برجسته دنيا در حوزه واكسن هستيم. 
كش�ورهاي ديگ�ري مث�ل ژاپ�ن و 
كشورهاي اروپايي هم كه واكسن هاي 
فايزر را زده اند، همچنان با چالش آمار 
گس�ترده ابتلا و آمار ب�الاي فوتي ها 

مواجه هستند!
دقيقاً همين طور است. ژاپن، كره و هر جا كه اين 
واكس��ن ها زده ش��ده هنوز كرونا در آن كشورها 
كنترل نشده است، خيلي ها به ما انتقاد مي كنند 
و وصله هاي سياس��ي مي چس��بانند، اما اسناد و 
مدارك نشان مي دهد كارايي واكسن هاي ما بيشتر 

از واكسن هاي امريكايي است. 

  آق�اي دكت�ر درص�د بالاي�ي از 
واكس�ن هايي كه در اي�ران به مردم 
تزريق شد، واكس�ن هاي سينوفارم 
چيني ب�ود، اما در ح�ال حاضر چين 
هم وضعي�ت بدي پيدا ك�رده و آمار 
ابت�لا و مرگ ه�ا در اي�ن كش�ور به 
طور قابل تأملي رش�د داشته اس�ت. 
دليل بروز چني�ن وضعيتي در چين 

چيست ؟
وضعيت كنوني چي��ن ربطي به واكس��ن ندارد و 
سياس��ت كرونا زيرو و اينكه گفتن��د كرونا از بين 
رفته اشتباه استراتژيكي بود كه كشوري با تراكم 
جمعيتي بالا انجام داد و با چنين مشكلاتي مواجه 
شد. اوايل كرونا با سياست هاي بسيار سختگيرانه اي 
رفتار مي كردند، اما نه به آن سختگيري هاي اوايل 
كرونا و نه به اين مماشات كنوني. كاري كه ما هم 
تجربه اش را داشتيم و بعد از سختگيري هاي اوليه 
به يكباره رستوران ها و مراكز عمومي باز شد و اين 
مسئله موجب شد تا مرگ هاي كرونايي به بيش از 
700 نفر در روز هم برسد. چين هم با سياست كرونا 
زيرو اشتباه بزرگي مرتكب ش��د. آن هم كشوري 
كه ش��هرهاي كوچكش به اندازه كلانش��هرهاي 
ما جمعيت دارد و اين اش��تباه باعث شد بيماري 
كرونا در اين كش��ور مثل بمب منفجر شود. البته 

ويروس هاي جهش يافته كنوني كرونا با ويروسي 
كه قبلاً مي شناختيم، فرق دارد و بسيار فرصت طلب 
است و به بدن افراد ورود پيدا مي كند و به محض 
اينكه سيستم ايمني و آنتي بادي بدن پايين مي آيد، 
در بدن افراد جهش پيدا مي كند و اين ميزان جهش 
در جاهايي كه تجمع و شلوغي بالاست بيشتر رخ 
مي دهد. اينكه چرا اين ويروس ها هميشه از چين 
مي آيد يك علتش همين جمعي��ت زياد و تراكم 

جمعيتي بالاي اين كشور است. 
 در هند هم همين تراكم جمعيتي را 
داريم، اما گويا به اين شدت با گسترش 

بيماري مواجه نيستيم ؟
در چين به يك باره تصمي��م مي گيرند و اقدامات 
عاجل و برخوردهاي تندي وجود دارد. واكس��ن 
سينوفارم واكس��ن كشته است، ش��بيه واكسن 
بركت ما و بايد كيفيتش بالا باش��د. پس مشكل 
واكس��ن نيس��ت، بلكه ع��دم تزري��ق آن و عدم 
رعايت پروتكل هاس��ت. در واقع به نظر مي رس��د 
چيني ها غافلگير شدند. همچنانكه امريكا و اروپا 
هم به  واسطه سياس��ت هاي ترامپ و بايدن با اين 
وضعيت ناگوار مواجه شويم. البته در كشور ما هم 
شيوه نامه هاي بهداشتي به شدت به حاشيه رفته 
و ما نگرانيم در اواخر بهمن با شرايط بدي مواجه 
نش��ويم و اين نگراني براي افراد سن بالا و افرادي 
كه داراي بيماري هاي زمينه اي هستند، جدي تر 

مطرح مي شود. 
 آيا با عنايت به اينكه بيش از شش ماه 
از تزريق آخرين دوز واكس�ن اغلب 
افراد گذشته و رعايت پروتكل ها هم 
كاهش داشته مي توان انتظار داشت، 
موج هش�تم از موج هفتم شديدتر 

باشد؟
من اين اعتقاد را ندارم. البته يك تفاوت هايي بين 
مديريت س��تاد كروناي فعلي و قبلي وجود دارد. 

ستاد جديد سريع تر عمل مي كند. 
 الان چه اقدامي شده  است؟

مردم واكسن هايشان را مي زنند و روزانه 30، 40 
هزار نفر دارند، واكسن مي زنند. 

  ب�راي دوز چهارم چه واكس�ن هايي 
بزنيم بهتر است؟

برخي از افرادي ك��ه هنوز يك دوز واكس��ن هم 
نزده اند مي توانند بركت يا سينوفارم را تزريق كنند، 
اما افرادي كه سه دوز واكسن شان را زده اند حتماً 
دوز چهارم از واكسن هاي نوتركيب استفاده كنند. 

 يعني چه واكسن هايي ؟
اسپايكوژن، نورا، پاستوكوك پلاس و رازي و پاستور 
هم احتمالاً وجود داشته باشد. هر واكسن نوتركيبي 
را كه در مراكز بهداشت بود، تزريق كنيد، چون اينها 
چندان تفاوتي با هم ندارند و 90 درصد شبيه هم 
هستند، اما خواهش من اين اس��ت كه مردم اين 
مسئله را جدي بگيرند و حتماً دوز چهارم واكسن 

را تزريق كنند. 
  آيا ممكن است جهش هاي ويروس رو 

به ضعيف شدن برود؟
اين ويروس آنقدر زيرك است كه كار پيش بيني 
را براي دانشمندان تقريباً غير ممكن كرده است. 
پيش از اين، فائوچ��ي درباره كرون��ا گفته بود 
من فكر مي ك��ردم اي��دز پيچيده ترين ويروس 
است كه تاكنون بشر ديده است، اما اكنون فكر 
مي كنم كرونا ايدز را هم شكس��ت داده اس��ت. 
اين ويروس غير قابل پيش بيني است و به هيچ 
عنوان نمي ت��وان رفت��ار آن را پيش بيني كرد. 
اين ويروس هر قدر در جمع هاي شلوغ تر بيايد 
جهش هاي تازه می دهد و مقاوم تر مي شود. اين 
ويروس هميشه مي گردد و ضعيف ترين ها را پيدا 
مي كند و ويروس��ي ضعيف كش  است و افرادي 
را كه سيس��تم ايمني ضعيف دارند، هدف قرار 
مي دهد. بنابراين حتي افرادي كه واكسن زده اند 
هم بايد شيوه نامه ها را رعايت كنند. ستاد كرونا 
بايد با قاطعيت در اين رابطه برخورد كند و جان 
و سلامت مردم در اولويت است. افراد سن بالا با 
بيماري هاي زمينه اي نبايد به بيمارستان برسند. 
چون ويروس قابل پيش بيني نيست، پس حداقل 
بايد عناصر كنترل��ي را اجرا كنيم ت��ا با چالش 

مواجه نشويم. 

فناوری فايزر براي درمان سرطان است
 نه ساخت واكسن!

واكاوي چرايي طوفان كرونا در كشورهايي كه با واكسن هاي امريكايي واكسينه شده اند 
در گفت وگو با متخصص بيوتكنولوژي پزشكي و ژنتيك

 شهردار تهران درباره انتشار اس��امي افرادي كه املاك شهرداري 
تهران در اختيار آنها بوده است، گفت: اسامي به مراجع قضايي ارسال 

شد. 
 رئيس سازمان حفاظت محيط زيس��ت ضمن تكذيب خبر آبگيري 
سد چم ش��ير گفت: با احداث چاهك هايي در حال بررسي وضعيت و 

راستي آزمايي اين سد هستيم. 
 وزير دادگس��تري ب��ا بيان اينك��ه س��ازمان تعزي��رات در نيمي از 
شهرس��تان ها فاقد اداره است، گفت: متأس��فانه با گذشت 30 سال از 
فعاليت سازمان تعزيرات، هنوز به چشم يك نهاد موقتي به اين سازمان 

نگاه مي شود. 
 مي��زان رعايت دس��تورالعمل هاي بهداش��تي در كش��ور در هفته 
منتهي به ۲4 دي م��اه 1401، )از 14 تا ۲4 دي م��اه 1401( 31/61 
درصد بوده است كه با توجه به آغاز موج هشتم كرونا، با زيرسويه هاي 
اوميكرون و همزمان با فصل سرد سال، مي تواند خطر انتقال بيماري 

را بيشتر كند. 
 ستاد تنظيم بازار قيمت هر قوطي رب را ۵7 هزارتومان پيشنهاد كرد، 
اما پس از بررسي قيمت پيشنهادي از سوي سازمان تعزيرات مشخص 
شد قيمت معقول و منطقي هر قوطي رب 4۲هزارو ۵00 تومان است. 

 رئيس سازمان حج و زيارت گفت: نرخ تخصيصي براي ارز حج 140۲ 
از سوي دولت، ۲۸ هزار و ۵00 تومان و س��هميه حج ايران ۸7 هزار و 

۵00 نفر تعيين شد. 
 سرپرست مركز ملي هوا و تغيير اقليم سازمان حفاظت محيط زيست 
گفت: در قانون هواي پاك شهرداري ها و وزارت صمت مكلف شده اند 
نسبت به برقي س��ازي موتورس��يكلت هاي كار و پيك موتوري اقدام 

كنند. 

آقاي شهردار!
 مشكلات ريز با شما

همين كه در مترو مقابل چهل، پنجاه پله رو به بالا قرار گرفتم مشكلات 
ريز و درش��ت پايتخت را مرور كردم. ب��ه نظرم ريزش همي��ن از كار 
افتادن هاي پي  در  پي پله برقي ايستگاه هاي مترو و پل هوايي ها است و 
درشت هايش آلودگي هوا، ترافيك، كمبود واگن هاي مترو، بافت هاي 
فرسوده و حمل و نقل عمومي فرسوده  اما چاره اي نبود، بايد اين پله ها را 
بالا مي رفتم. صدها و بلكه هزاران نفر مجبور بودند در مدتي كه پله برقي 
خراب است، آن مسير سخت را طي كنند تا به مقصد برسند. يكي جوان 
بود و چابك، ديگري ميانسال و برخي هم پير و از پا افتاده بودند و توان 
رفتن اين اندازه پله را نداشتند. هركسي زير لب چيزي مي گفت. برخي 

هم بلند بلند مسئولان و مديران را دعا مي كردند!
اما واقعاً توقع زيادي است كه مش��كلات ريز پايتخت مديريت شوند و 
باري از دوش مردم برداشته ش��ود؟ خاطرم است روزهايي كه قرار بود 
شهردار جديد تهران انتخاب ش��ود، موجي از القاب براي جناب آقاي 
زاكاني به راه افتاده بود؛ القابي كه همچنان هم به كار برده مي شوند. از 
تانك انقلاب بگير تا مدير فسادستيز و انقلابي  از جمله القابي بودند كه 
در توصيف شخصيت وي به كار برده مي شد. دل خيلي ها خوش بود كه با 
آمدن عليرضا زاكاني آن رفيق انتخاباتي رئيس دولت سيزدهم، بسياري 
از مشكلات كلانشهر تهران در اولويت دولت قرار مي گيرند و يكي پس از 
ديگري حل مي شوند. علاوه بر اين در مقايسه وي با رقيبش براي كسب 
سكان شهرداري تهران به باور بسياري توان مديريتي، جسارت و در يك 

كلام عرضه عليرضا زاكاني بر مازيار حسيني مي چربيد. 
اكنون كه بيش از يكسال از مديريت ش��هردار جديد و تيم تازه نفس 
وي در پايتخت مي گذرد، مروري اجمالي بر مس��ائل كلانشهر تهران 
نشان مي دهد همچنان مشكلات ريز و درشت خود نمايي مي كند. اگر 
چه قدم هايي در راستاي حل آنها برداشته شده، اما كافي نبوده است. 
در روزهايي كه توقع اين است، نتيجه حضور عليرضا زاكاني به عنوان 
شهردار پايتخت در جلسات هيئت دولت حل مشكلات باشد، اما انگار 
قرار گرفتن در جو مس��ئولان دولت، شهردار را هوايي مسائل كشوري 
كرده است. شهردار تهران كه وظايف و مسئوليت هايش مشخص است 
روزي به مردم پيش��نهاد مي كند دلار نخرند، روزي ديگر با اين گمان 
كه مسئوليتي در دولت دارد، به عنوان س��خنگو با دانشجويان درباره 
اغتشاش هاي اخير گپ  و  گفت مي كند و روزي هم به رفسنجان مي رود 

و به مناسبت سالگرد شهادت حاج قاسم سخنراني مي كند!
غافل از اينكه پايتخت نش��ينان با مشكلات ريز و درشت دست  و  پنجه 
نرم مي كنند، اما وقتي از مش��كلات مي گوييم همه مقصر هستند جز 
شهرداري! از آلودگي هوا بگوييم، مي گويند شهرداري به تنها مسئول 
كيفيت هواي پايتخت نيس��ت. از ترافيك زجر آور بگوييم، مي گويند 
ريشه در سوءمديريت هاي گذشته دارد و باز كردن اين گره به تنهايي از 
عهده شهرداري بر نمي  آيد. از فرسودگي حمل  و  نقل عمومي مي گوييم، 
نپرداختن سهم دولت از مترو و كافي نبودن اعتبارات براي نوسازي را 

بهانه مي كنند. 
اصلًا تمام اينها درست و ما جماعتي بهانه گير، اما پله برقي را كه ديگر 
مي توانيد گردن بگيريد آقاي ش��هردار! كمترين توقع ما اين است كه 
مشكلات ريز پايتخت را درش��ت ببينيد و برايشان فكر چاره اي كنيد. 
علاوه بر اين بد نيست به عنوان مدير شهري روزهايي را با همراهي انصار 
و رسانه ها پا در شهر بگذاريد و مشكلات ريز اين كلانشهر را از نزديك 
ببينيد و در جريان سختي هايي كه بر پايتخت نشينان مي گذرد، قرار 
بگيريد. ان شاءالله كه اين نقد را دلسوزانه بپذيريد و در ادامه مسير صرفاً 

مشغول وظايف و مسئوليت هاي مربوطه باشيد. 

زهرا چيذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

فروش متري مسكن در بورس
ش�هردار ته�ران از ف�روش مت�ري مس�كن در بورس خب�ر داد. 
عليرضا زاكاني، شهردار تهران با اشاره به مشكلات و آثار تحريم ها بيان 
كرد: كمتر از ۲0 درصد مشكلات امروز ناشي از تحريم است. مديريت 
شهري را در حالي تحويل گرفتيم كه شهرداري تهران دو سال و نيم در 
تنش مالي به سر مي برد و حتي سال 99 براي پرداخت حقوق كاركنان 
خود نيز مجبور به دريافت قرض شده بود، اما در 16 ماه گذشته ما يك 

ريال براي اداره شهر قرض نگرفتيم. 
وي افزود: پروژه احداث آزادراه 16/۵ كيلومتري شهيد شوشتري، حد 
فاصل ياسيني تا رستگار را مجدد فعال كرديم و يال غربي ادامه بزرگراه 
يادگار امام در دست اقدام است. در نيمه نخست سال آينده نيز دو فاز 
اوليه بزرگراه ش��هيد بروجردي در منطقه 1۸ به بهره برداري مي رسد. 
همچنين اصلاح 9۸ تقاطع بزرگراهي تهران كه 700 كيلومتر مس��ير 
مردم را كوتاه مي كند، در دستور كار است. با اين اقدام طبق برآوردها 
600 هزار ليت��ر به صورت روزان��ه نيز در مصرف بنزي��ن صرفه جويي 

مي شود. 
زاكاني تأكيد كرد: تهران در مسائل مختلف عقب  مانده است. به عنوان 
مثال در حوزه نوس��ازي ناوگان حمل و نقل عمومي طبق برآوردهاي 
صورت گرفته ۵07 هزار ميليارد تومان سرمايه نياز داريم كه از اين عدد 

360 هزار ميليارد تومان سهم نوسازي قطار شهري است. 
شهردار تهران ادامه داد: فقط با يك اقدام 103 ملك ارزنده را به ارزش 
9هزارو900 ميليارد تومان به نفع مردم پس گرفتيم و ۸هزار ميليارد 

تومان نيز با نظارت مركز حقوقي شهرداري بازگردانده شد. 
وي با اشاره به طرح »من شهردارم« گفت: 4۸0 هزار نفر از تهراني ها تا 
اين لحظه در سامانه »من شهردارم« اولويت پروژه هاي عمراني محلات 
مختلف شهر را انتخاب كرده اند؛ مش��اركت مردم در اداره شهر نه تنها 

اعتماد زاست، بلكه يكي از موانع جدي فساد نيز هست. 
زاكاني تأكيد كرد: يكي از چالش هاي موجود در شهرداري از گذشته 
تاكنون مسئله رشوه خواري اقليتي از كارمندان بوده است. براي مقابله 
با اين چالش ابتدا به سراغ آموزش كاركنان رفتيم و در قدم بعدي تا حد 
امكان ارائه خدمات شهرداري را از طريق شبكه و سيستم پيش برديم 
تا ارتباط مردم با كارمندان به حداقلي ترين حالت ممكن خود برسد و 

بستر رشد فساد از بين برود. 
زاكاني با اشاره به موضوع پسماند اظهار كرد: 63 پيمانكار طرح داريم 
كه در 1۲3 ناحيه به جمع آوري زباله مي پردازند؛ اين زباله ها در هشت 
مركز جمع مي شوند و نهايتاً 4هزارو۸00 تن زباله به آراد كوه فرستاده 
مي ش��ود. در حال توس��عه مراكز مياني بازيافت هس��تيم تا دست كم 
30درصد از اين بار كاسته ش��ود. از اين طريق بخش��ي از اين زباله ها 
در همان پهنه هاي مركزي تبديل به كمپوس��ت  و گرانول مي ش��وند؛ 
همچنين اواسط اسفندماه اپليكيش��ن ويژه بازيافت براي شهروندان 
رونمايي خواهد شد و با اين اقدام بساط مافياي زباله و كودكان زباله گرد 

جمع خواهد شد. 
شهردار تهران در خصوص قرارگاه مسكن بيان كرد: دولت سابق معتقد 
بود بايد تهران را گران كرد تا جمعيت از آن خارج شوند؛ در حالي كه در 
سال 91 در تهران سالانه حدود 30 هزار پروانه ساختماني صادر مي شد 
و سال گذش��ته تنها ۵ هزار و 400 پروانه صادر شد. »قرارگاه مسكن« 
سال گذشته با هدف رونق صنعت ساختمان ايجاد شد و هدف گذاري 

ساخت 1۸0 هزار واحد در تهران انجام شده است. 
وي درادامه با بي��ان اينكه طرح »مس��كن متري« را ب��ا هدف جذب 
نقدينگي براي رونق صنعت ساخت و حفظ سرمايه شهروندان راه اندازي 
خواهيم كرد، اظهار داشت: مردم به زودي مي توانند از بستر »بورس« 
اقدام به خريد كنن��د. در 16 ماه اخي��ر حتي يك س��انتي متر تراكم 
نفروختيم. پيشنهاد بودجه ما براي سال آينده 70 هزار ميليارد تومان 
است. بودجه امسال ۵0 هزار ميليارد تومان بود. اين اعتبارات عمدتاً از 

طريق مولدسازي و مشاركت تأمين خواهد شد. 
زاكاني درباره موض��وع آلودگي هوا و حمل و نق��ل عمومي بيان كرد: 
۲3دستگاه در حوزه آلودگي هوا مسئوليت دارند. شهرداري تهران تمام 
تلاش خود را براي نوسازي ناوگان حمل ونقل عمومي خواهد كرد. سال 
گذشته هزارو ۲۵0 هكتار فضاي سبز به شهر اضافه كرديم و امسال به 

هزارو۵00 هكتار رسيده است. 
شهردار تهران تأكيد كرد: بايد ۵0 هزار دستگاه تاكسي و ون در تهران 
نوسازي شوند و در اين نوسازي ما به دنبال استفاده از خودروهاي برقي 
هستيم؛ در بازديد از شركت هاي خودروسازي قرار شد دو كارگروه نيز 
تشكيل شود و س��پس در اين كارگروه ها تا دهه فجر به تفاهم اوليه با 
شركت هاي خودروسازي برسيم و به سمت نوس��ازي ناوگان حمل و 

نقل عمومي برويم. 
ش��هردار تهران در رابطه با اس��تفاده از دوچرخه هاي بيدود نيز گفت: 
در دوران مديريت ش��هري قبلي تلاش بر اين بود استفاده از دوچرخه 
تبديل به فرهنگ شود و مسيرهايي نيز براي اين كار در سطح شهر در 
نظر گرفته شده بود، اما اين مسيرها به خوبي جانمايي نشده بود. ما به 
دنبال اصلاح اين رويه و اس��تفاده از دوچرخه در س��طح ايستگاه ها و 

محلات هستيم. 
وي در رابطه با حقوق پاكبانان خاطر نش��ان كرد: پاكبانان تهران جزو 
40هزار نيروي پيمانكاري ما هس��تند. چهار ماه اس��ت كه در رابطه با 
معيشت آنها كار مي كنيم و قرار است تا دهه فجر مسئله استمرار كار و 

دريافت به موقع حقوق آنها را با پيمانكار نهايي كنيم. 

»به دانش آموز و دانشجو بگوييد دو بيت شعر بخوان؛ نمي تواند. 
اساس�اً با ميراث فرهنگ�ي كش�ور خداحافظي كرده اس�ت. 
از او بپرس�يد دو كلمه در باره ابن س�ينا يا خواج�ه نصير بگو، 

نمي تواند. 
]حال آنكه[ استاد فيزيك دانش�گاه استنفورد آمد در انجمن 
آكادمي علوم جهان اسلام. . . در باره كارهاي ابن هيثم سخنراني 

كرد!«
اين را دكتر مهدي گلشني، فيزيكدان، مي گويد. 

راس�تي چرا در اين س�رزمين، دان�ش و دانش�مند از جايگاه 
نخستين خويش افول كرده است؟

- وقتي دانشمندي وارد شهري مي شد، چقدر با عزت و احترام 
با او رفتار مي شد. ابن بطوطه رفته بود شهري و مي خواست زود 
برگردد. ]اهالي شهر[ نمي گذارند و مي گويند رسم ما اين است 
كه حداقل سه روز مهمان ما باش�يد... براي اهل علم امكانات 

فراهم مي آوردند. حالا چطور؟
هشدار! ارزش ها آهسته آهس�ته رنگ مي بازند و ما سرسري 

مي گذريم!
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  ش�هروند - ته�ران: روز گذش��ته با فرزندم ب��راي آزمون 
راهنمايي رانندگي به پارك ترافيك منطقه اميرآباد رفتم. تعداد 
زيادي جوان براي شركت در آزمون در سرماي صبحگاهي منتظر 
بودند كه مأم��ور مربوطه براي آزمون حاضر ش��ود. براي تعداد 
بالاي حاضراني كه براي ش��ركت در امتحان عملي حضور پيدا 
كرده بودند، فقط يك مأمور اختصاص داده بودند. فضاي مناسبي 
هم در محل تعبيه نش��ده  بود كه شركت كنندگان تا فرارسيدن 
نوبتشان در آنجا اس��تراحت كنند. چندين ساعت در اين سرما 
ايستاده و منتظر بوديم تا بالاخره نوبتمان شود. لطفاً مسئولاني 
كه متصدي برگزاري اين آزمون ها هس��تند، فضاي مناس��ب و 

همچنين مأموران بيشتر را براي آزمون اختصاص دهند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰۹۱۹۰۹۶۸۵3۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد
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محسن پورعرب

امريكا همچنان بيش�ترين تعداد مبتلاي�ان به كرون�ا و قربانيان اين 
ويروس را در جه�ان دارد و پس از آن برزيل ب�ا ۱۱ ميليون و ۷۰۰ هزار 
و ۴3۱ مورد ابتلا و ۲۸۵ هزار و ۱3۶ مورد فوت�ي و هند با ۱۱ ميليون و 
۴۷۴ هزار و 3۰۲ مورد ابتلا و ۱۵۹ ه�زار و ۲۵۰ مورد فوتي در رده هاي 
دوم و سوم كشورهاي جهان با بيشترين تعداد مبتلايان به كوويد ۱۹ 
قرار دارند. ابتلاي دست كم ۵۸ هزار و ۲۷۷ مورد جديد در ۲۴ ساعت 
وضعيت كروناي�ي امري�كا را بحراني نش�ان مي دهد. ح�الا مجموع 
مبتلايان به كروناويروس در ايالات متحده امريكا به ۲۹ ميليون و ۶۰۵ 
هزار و ۵۱۹ نفر رسيد. فرانسه، برزيل، ژاپن، كره و ساير كشورهايي هم 
كه واكسن امريكايي كرونا را تزريق كرده اند، وضعيت چندان مناسبي 
ندارند و در جدول آمار ابتلا و مرگ و ميرهاي كرونا رتبه دار هستند. در 

چنين شرايطي و در موج هشتم كرونا اوضاع كشورمان چندان بحراني 
به نظر نمي رسد. هر چند رفتارهاي كرونا قابل پيش بيني نيست، اما تا 
اينجاي كار به نظر مي رسد ايران با وجود استفاده از واكسن هاي وطني 
و واكس�ن هاي چيني توانسته اس�ت كرونا را تحت كنترل در بياورد، 
اما مش�كل امريكا و كش�ورهايي كه از واكس�ن هاي امريكايي مانند 
فايزر يا مدرنا استفاده كرده اند، چيس�ت ؟ آيا اين واكسن ها مشكل 
داش�ته و ايمني زا نبوده اند يا اينك�ه موضوعات ديگ�ري در اين بين 
وجود دارد كه موجب ش�ده جهش هاي تازه كرونا هم در اين كشورها 
با آثار مخرب گسترده اي روبه رو باش�د. پروفسور علي كرمي، استاد 
تمام دانشگاه علوم پزشكي بقيه الله، متخصص بيوتكنولوژي پزشكي 
و ژنتيك و واكس�ن ها پاس�خگوي س�ؤالات ما در اين باره بوده است. 

سرپرس�ت مركز مل�ي هوا و    ترافيک
تغيير اقليم از فرسودگي بيش 

از ۹۰ درصد موتورسيكلت هاي در حال تردد خبر داد. 
داريوش گلعليزاده در حاشيه برگزاري نمايشگاه موتورسيكلت ها 
و اتوبوس هاي برقي كه روز گذشته به مناسبت هفته هواي پاك 
در سازمان حفاظت محيط زيست برگزار شد، گفت: با توجه به 
نقش وسايل نقليه موتوري با سوخت فسيلي و بنزيني در تشديد 
آلودگي هوا و فرسودگي بيش از 90 درصد موتورسيكلت هاي در 
حال تردد، توسعه به كارگيري موتورسيكلت هاي برقي به ويژه 
در كلانشهرها مي تواند باعث كاهش آلودگي هواي ناشي از تردد 

موتورسيكلت ها شود. 
وي افزود: توس��عه حمل  و  نقل عمومي درون ش��هري با اولويت 

اتوبوس و تاكس��ي هاي برقي، هيبريد و گازسوز در كلانشهرها 
موجب بهتر ش��دن كيفيت هوا در اين ش��هرها مي شود كه اين 
موضوع نيازمند ايج��اد زيرس��اخت هاي لازم و اهتمام مراجع 
ذيربط يعني وزارت كشور و ش��هرداري ها جهت توسعه ناوگان 

حمل و نقل پاك است. 
سرپرست مركز ملي هوا و تغيير اقليم خاطر نشان كرد: در قانون 
هواي پاك شهرداري ها و وزارت صمت مكلف شده اند، نسبت به 

برقي سازي موتورسيكلت هاي كار و پيك موتوري اقدام كنند. 
گلعلي��زاده در خصوص برگزاري نمايش��گاه موتورس��يكلت ها 
و اتوبوس ه��اي برقي نيز گفت: به مناس��بت هفت��ه هواي پاك 
نمايش��گاه ارائ��ه موتورس��يكلت ها و اتوبوس هاي برق��ي كه با 
همكاري شركت هاي داخلي توليد شده اند، در سازمان حفاظت 

محيط زيست برگزار شد. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني س��ازمان حفاظت محيط زيست 
وي تصريح كرد: طي قراردادي با ش��هرداري ها مقرر شده است 
ك��ه از اين اتوبوس ه��ا در ن��اوگان حمل و نقل عمومي كش��ور 

استفاده شود. 

فرسودگي 90 درصد موتورسيكلت هاي در حال تردد


